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Gala „Grafickiej Regi 2011” z bojkotem w tle

Niewidzialna rêka rynku tym
razem dosiêgnê³a Zbigniewa
Klewicza
(P£OTY) Z proble-
mem, doœæ powa¿nym
dla swojej firmy, zg³o-
si³ siê do nas pan
Zbigniew Klewicz,
mieszkaniec P³otów.
Od d³u¿szego czasu
walczy o przywrócenie
po³¹czenia telefonicz-
nego i internetowego.

Spotkanie p³k. dr. hab. Eugena
Muszyñskiego ze spo³ecznoœci¹ lokaln¹
i m³odzie¿¹ szkoln¹ w Gryficach
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Obni¿ka
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www.redlionfarm.com
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(BROJCE) W styczniu
2013 roku w tej gminie,
w jednym z okrêgów,
odbêd¹ siê wybory
uzupe³niaj¹ce do Rady
Gminy. To z powodu
utraty mandatu przez
radnego Jana Hermana
z komitetu wyborczego
Idziemy Razem.

Radny Jan Herman straci³ mandat

Wybory uzupe³niaj¹ce
w gminie Brojce

Dopiero po dwóch latach od
wyborów w 2010 roku okaza³o siê, ¿e
radny Jan Herman z Dar¿ewa nie mia³
prawa wyborczego, gdy¿ nie zatar³o
mu siê wczeœniejsze skazanie. Ta
informacja pojawi³a siê dopiero w
tym roku.

W zwi¹zku z tym wojewoda wy-
gasi³ mandat radnemu i 21 listopada
br. og³osi³ termin wyborów uzupe³-
niaj¹cych. Odbêd¹ siê one 20 stycz-
nia 2013 roku, w okrêgu wyborczym
nr 7, obejmuj¹cym wsie: Dargos³aw,
Dar¿ewo, Uniestowo i £atno. KAR

(KARNICE) Gdy kilka lat temu
powsta³a w Cerkwicy pierwsza far-
ma elektrowni wiatrowych, firmy
wiatrakowe wyczu³y, ¿e w tej gminie
wiej¹ dla nich przyjazne wiatry.
Urz¹d zalany zosta³ kolejnymi
wnioskami o ich posadowienie. Co z
tego wyniknie dla przysz³oœci gmi-
ny? Przekonamy siê za lat kilka lub
kilkanaœcie.

Dodatkowy termin sk³adania
wniosków
Póki co, wójt Karnic Lech Puz-

drowski powiadomi³ 26 listopada br.
o wyznaczeniu dodatkowego termi-
nu sk³adania wniosków do miejsco-
wego planu zagospodarowania
przestrzennego dla terenów po³o¿o-
nych w s¹siedztwie miejscowoœci
Skrobotowo, Karnice, Goc³awice,
Kusin, Czaplice, Czaplin Ma³y,
Cerkwica, Czaplin Wielki w gminie
Karnice.

To powiadomienie nawi¹zuje do
obwieszczenia wójta z 22 paŸdzierni-
ka br. o przyst¹pieniu do sporz¹dze-
nia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego terenów
po³o¿onych w s¹siedztwie ww. miej-
scowoœci, na podstawie Uchwa³y
nr XIV/176/2012 Rady Gminy Karni-
ce z dnia 30 sierpnia 2012 r., w spra-
wie przyst¹pienia do sporz¹dzenia
miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego terenów po-

Karnice gmin¹
wiatrakow¹

³o¿onych w s¹siedztwie tych miej-
scowoœci.

Przedmiotem miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzen-
nego jest ustalenie rozmieszczenia
elektrowni wiatrowych wraz z infra-
struktur¹ techniczn¹ i komunika-
cyjn¹ oraz obszarem oddzia³ywania
farmy wiatrowej. Zainteresowani
mog¹ sk³adaæ wnioski do planu miej-
scowego w Urzêdzie Gminy w Karni-
cach do 24 grudnia 2012 r.

W oczekiwaniu na raport
13 listopada ukaza³o siê kolejne

postanowienie wójta w zwi¹zku z
wnioskiem p. Antoniego Michal-
skiego, ul. GwiaŸdzista 27/1, 60-149
Poznañ, pe³nomocnika Perma Power
Lêdzin Sp. z o.o., ul. Osiedlowa 18, w
Karnicach o wydanie decyzji o œro-
dowiskowych uwarunkowaniach
dla przedsiêwziêcia polegaj¹cego na
budowie farmy wiatrowej o mocy
3MW realizowanego na dzia³ce
oznaczonej nr geod. 174/2, obrêb
Drozdowo, gm. Karnice.

Postanowienie mówi o zawiesze-
niu postêpowanie w sprawie wyda-
nia decyzji o œrodowiskowych uwa-
runkowaniach dla przedsiêwziêcia
polegaj¹cego na budowie farmy
wiatrowej o mocy 3MW realizowa-
nego na dzia³ce oznaczonej nr geod.
174/2, obrêb Drozdowo, gm. Karni-
ce, do czasu przed³o¿enia przez

wnioskodawcê raportu o oddzia³y-
waniu tego przedsiêwziêcia na œro-
dowisko.

Kolejny wniosek
Jeszcze wczeœniej, 30 paŸdzierni-

ka br., wójt zawiadomi³, ¿e 23.10.2012
r. zosta³o wszczête postêpowanie
administracyjne z wniosku p. Jacka
Aronowskiego, DONG Energy Kar-
nice III Sp. z o.o., ul. Z³ota 59, 00-120
Warszawa, w sprawie wydania de-
cyzji o œrodowiskowych uwarunko-
waniach dla przedsiêwziêcia pn.
„Budowa zespo³u elektrowni wiatro-
wych wraz z towarzysz¹c¹ infra-
struktur¹ FW Niedysz w gminie
Karnice”.                                     KAR

Doktor Beata Afeltowicz wyjaœnia

Ulica £obezka czy £obeska?
(P£OTY) Wraz z nowym przy-

stankiem na ulicy £obeskiej poja-
wi³a siê zaskakuj¹ca nazwa tej uli-
cy, umieszczona na tym¿e przystan-
ku. B³¹d razi oczy, wiêc podajemy
poprawn¹ odmianê nazwy £obez.

Poprosiliœmy doktor Beatê Afel-
towicz, aby specjalnie dla naszych
mieszkañców odmieni³a nazwê tej
miejscowoœci przez przypadki.

Doktor Beata Afeltowicz jest ad-
iunktem w Zak³adzie Wspó³czesne-
go Jêzyka Polskiego w Instytucie
Polonistyki i Kulturoznawstwa na
Wydziale Filologicznym Uniwersy-
tetu Szczeciñskiego.

Jeœli chodzi o nazwê „£obez”, to
ju¿ w latach 60. XX wieku jêzyko-
znawcy wypowiadali siê, ¿e jest w
niej „e” ruchome i powinna ona od-
mieniaæ siê nastêpuj¹co:

M. £obez,

D. £obza,
C. £obzowi,
B. £obez,
N. £obzem,
Msc. £obzie,
W. £obzie.

Jako nazwa miasta w znaczeniu
dos³ownym nie ma on liczby mno-
giej. Przymiotnik: ³obeski, nazwa
mieszkañca: ³obzianin (l. mnoga:
³obzianie), nazwa mieszkanki:
³obzianka.                                  KAR
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(GRYFICE) Rada Miejska jest
uprawniona do obni¿enia ceny sku-
pu ¿yta, przyjmowanej jako podsta-
wê obliczenia podatku rolnego na
obszarze gminy, z czego skorzy-
sta³a.

 Prezes GUS w komunikacie z dn.
19 paŸdziernika 2012r. (M.P.z 2012
poz. 787) og³osi³, ¿e œrednia cena
skupu ¿yta za okres pierwszych
trzech kwarta³ów 2012 r. wynosi³a
75,86 z³ za 1 kwintal. Te dane s³u¿¹ do
ustalania podatku rolnego przez
rady gmin.

Na sesji 23 listopada radni pod-
jêli uchwa³ê ustalaj¹c¹ cenê ¿yta w
wysokoœci 56 z³ za 1 dt, jako podsta-
wê do obliczania podatku rolnego,
co powoduje, ze podatek rolny w
2013 roku wynosiæ bêdzie:

1. dla gruntów gospodarstw rol-
nych - 140 z³ za 1 ha przeliczeniowy

2. dla gruntów sklasyfikowa-
nych jako u¿ytki rolne nie stanowi¹-
ce gospodarstwa rolnego - 280 z³ za
1 ha fizyczny. Stawka ta w stosunku
do ceny GUS zosta³a obni¿ona o ok.
26 procent.                                     MJ

Podatek
rolny na rok
przysz³y
uchwalony

(GRYFCIE) Gryficcy
policjanci zatrzymali 16-
latka podejrzewanego
o kradzie¿ rozbójnicz¹.
Nieletni okrad³ i pobi³
13-letniego ch³opca,
a jego ³upem by³ telefon
komórkowy. O losie
m³odego przestêpcy
zadecyduje teraz S¹d
Rodzinny i Nieletnich.

Do zdarzenia dosz³o 22 listopada
oko³o godziny 17,00, przy ul. Ks.
Ruta w Gryficach. Ma³oletni ch³o-
piec zosta³ zaczepiony przez 16-lat-

Nastolatek zabra³ m³odszemu
telefon i jeszcze go pobi³

ka, gdy szed³ chodnikiem. Sprawca
pod pretekstem wykonania po³¹cze-
nia wzi¹³ od niego telefon komórko-
wy. Gdy ch³opiec chcia³ odzyskaæ
telefon i za¿¹da³ jego zwrotu, napast-
nik uderzy³ go w twarz i nakaza³ na-
tychmiast siê oddaliæ.

(POWIAT GRYFICKI) Do
niecodziennego bojkotu
dosz³o podczas
corocznej Gali Fina³owej
Konkursu Starosty
Gryfickiego „Gryficka
Rega 2011”. Galê
zbojkotowali w³odarze
trzech gmin, w proteœcie
przeciwko fikcyjnej
dzia³alnoœci kapitu³y,
która wskazuje
zwyciêzców nagrody
Gryfickiej Regi.

Na dzieñ przed gal¹ w³odarze
trzech gmin wydali oœwiadczenie, w
którym zaprotestowali przeciwko
fikcyjnoœci kapitu³y, która powo³uje
zwyciêzców konkursu. W jej sk³ad
wchodz¹ wszyscy burmistrzowie i
wójtowie oraz starosta. Okaza³o siê
jednak, ¿e burmistrzowie Gryfic i
Trzebiatowa oraz wójt Brojc nie zo-
stali do niej zaproszeni. W zwi¹zku z
tym wydali oœwiadczenie, ¿e bojko-
tuj¹ tak podejrzanie dzia³aj¹c¹ kapi-
tu³ê i nie pojawi¹ siê na gali. Poni¿ej
oœwiadczenie wydane w tej sprawie.
Powrócimy do niej w najbli¿szym
czasie.                                        KAR

Gala „Gryfickiej Regi 2011”
z bojkotem w tle

Tajemnicza kapitu³a konkursu czy po prostu fikcja

Oœwiadczenie w sprawie bojkotu
IX Gali Fina³owej Konkursu Starosty
Gryfickiego „Gryficka Rega 2011”

My ni¿ej podpisani Burmistrzowie i Wójt Brojc, Gryfic i Trzebiatowa
nie mo¿emy przystaæ na dalsze ³amanie przepisów oraz zasad partner-
skiej wspó³pracy przy organizacji Konkursu „Gryficka Rega” ze strony
Starosty Powiatu Gryfickiego Pana Kazimierza Sacia.

 Regulamin Konkursu „Gryficka Rega” wyraŸnie ustala, ¿e  zwyciêz-
ców we wszystkich kategoriach powo³uje Kapitu³a, w której sk³ad
wchodz¹ miedzy innymi Burmistrzowie Gmin Powiatu Gryfickiego.
Tymczasem praktyka stosowana przez Pana Starostê powoduje, ¿e taka
Kapitu³a w ogóle nie istnieje, a zamiast niej nagrody w konkursie przy-
znawane s¹ przez bli¿ej nie znane, nieformalne grono. Burmistrzowie
tymczasem nie s¹ nawet informowani o przebiegu konkursu ani zapra-
szani do prac nad nim.

 Doceniaj¹c znaczenie Konkursu „Gryficka Rega” dla  Naszych Spo-
³ecznoœci Samorz¹dowych, a tak¿e dla spo³ecznoœci ca³ego Powiatu
Gryfickiego ¿¹damy zmiany takiego trybu prac przy Konkursie i jako
widomy znak postanawiamy, wraz z naszymi przyjació³mi, zbojkotowaæ
uroczyst¹ galê fina³ow¹ Konkursu „Gryficka Rega 2011”.

Podkreœlamy, ¿e jest to bojkot burmistrzów i wójta, nie zaœ ca³ych
Gmin czy ich Spo³ecznoœci.

Stanis³aw Gnosowski - Wójt Gminy Brojce
Andrzej Szczygie³ - Burmistrz Gryfic
Zdzis³aw Matusewicz - Burmistrz Trzebiatowa

Brojce, Gryfice, Trzebiatów, 23.11.2012

Powiadomieni przez opiekunów
13-latka policjanci zareagowali na-
tychmiast. Ustalili nieletniego
sprawcê tego czynu i dokonali jego
zatrzymania. Teraz sprawa trafi do
S¹du Rodzinnego i Nieletnich, który
rozstrzygnie o losie 16-latka.     (kp)

(GRYFICE) Na mocy uchwa³y
podjêtej przez radnych na ostatniej
sesji, stawki podatku od œrodków
transportu uleg³y obni¿eniu w sto-
sunku do stawek w 2012 roku.

A. od ci¹gnika siod³owego lub
balastowego przystosowanego do
u¿ywania ³¹cznie z naczep¹ lub przy-
czep¹ o dopuszczalnej masie ca³ko-
witej zespo³u pojazdów: - dwie osie
o masie 30 t i powy¿ej o 3,62%

B. od przyczepy lub naczepy,
które ³¹cznie z pojazdem silnikowym
posiadaj¹ dopuszczaln¹ masê ca³-
kowit¹: - trzy osie o masie 38t i powy-
¿ej o 5,22%

C. autobusu w zale¿noœci od
liczby miejsc do siedzenia: - mniej-
szej ni¿ 30 miejsc o 4,81%.

Pozosta³e stawki nie uleg³y zmia-
nie i pozosta³y na poziomie 2012r. Po
ubieg³orocznej podwy¿ce podatku
od œrodków transportu przeprowa-
dzonej przez wiod¹cy w Radzie klub
radnych, w bud¿ecie uby³o 250 tys.
z³ bowiem PKS Gryfice podj¹³ wów-
czas decyzjê o zmianie siedziby i te-
raz p³aci podatki w gminie P³oty.

Obni¿ka
od œrodków
transportu
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Na ostatniej sesji Rady
Miejskiej w Gryficach,
w wolnych wnioskach,
dyrektor Radia Plus
zabra³ g³os i zg³osi³
wniosek nieformalny
(na razie), dotycz¹cy
dofinansowania przez
Radê Miejsk¹ obs³ugi
radiowej oraz
internetowej obrad.

Zauwa¿y³, ¿e on i jego ludzie
przez kilka godzin siedz¹ w sali obrad
za darmochê. W zwi¹zku z czym pro-
blem nale¿y rozwi¹zaæ i znaleŸæ jak¹œ
gratyfikacjê w bud¿ecie gminy na
przysz³oœæ.

To doœæ dziwne ¿yczenie dyrek-
tora Sylwestra Marculi, który chyba
nie rozumie, ¿e bud¿et to pieni¹dze
podatników. S¹ przecie¿ ju¿ przyk³a-
dy, ¿e mo¿na to zrobiæ w ramach pie-
niêdzy przeznaczonych na admini-
stracjê.

W urzêdzie miejskim i ca³ej gmi-
nie Gryfice na pewno nie bêdzie
trudnoœci ze znalezieniem dobrego
informatyka, który „cyfrow¹ reje-

Dyrektor Sylwester Marcula proponuje
stracjê” sesji mo¿e zorganizowaæ,
udostêpniaæ przez Internet czy
umieœciæ nagrany materia³ do ogl¹-
dania na stronie Gminy Gryfice. Nie
ma potrzeby, by zatrudniaæ prywat-
ny portal, tudzie¿ Radio Plus. Wy-
starczy kupiæ kamerê, których wy-
bór jest bardzo du¿y. W promocji
gminy pewnie znajdzie siê komputer,
³¹czami internetowymi te¿ urz¹d
dysponuje, a raz w miesi¹cu nag³o-
œnienie do rejestracji audio wypo¿y-
czyæ mo¿e GDK.

Jak to wszystko zorganizowaæ?
Mo¿na dowiedzieæ siê, jak zorgani-
zowano to np. w Trzebiatowie. Tam
od dawna s¹ transmisje, zarejestro-
wane sesje s¹ dostêpne na stronie
urzêdu do odtworzenia i problemów
¿adnych nie ma.

O ile transmisje tzw. na ¿ywo s¹
dobrym i godnym pochwalenia roz-
wi¹zaniem (100 czy 200 osób na bie-
¿¹co œledzi obrady - nie ka¿dy wszak
ma czas, czy mo¿liwoœæ skorzysta-
nia z Internetu w ci¹gu dnia, w czasie
trwania sesji), to ju¿ zbiór archiwal-
ny zarejestrowanych, wczeœniej-
szych sesji, nale¿y postawiæ za przy-
k³ad. Taki przyk³ad mo¿na braæ z in-
nej gminy jeœli jest dobry. Ju¿ czas
najwy¿szy, by burmistrz pomyœla³ o

tym. Sesja i jej transmisja powinna zo-
staæ w gestii Gminy Gryfice. Swoj¹
drog¹ to dlaczego dyrektor Marcula
nie transmituje powiatowych sesji,
czy¿by tam trudniej by³o pozyskaæ
kasê?

I jeszcze jedna uwaga. Pani Alicja
Misiecka, kierownik Biura Rady na
sesjach dalej jest kierownikiem Biu-
ra. Czy pan przew. Rady Krzysztof

Tokarczyk nie widzi, w jakich warun-
kach musi pracowaæ na sesjach?
Gdzie jej skupienie na obradach, je-
œli obok krêc¹ siê nieustannie dzien-
nikarze? Czy pan naprawdê nie wi-
dzi, co siê dzieje przy stoliku obs³ugi
sesji? To pan ma obowi¹zek zapew-
nienia spokojnej pracy kierowniko-
wi swojego biura i niech pan w koñ-
cu to zrobi. Wystarczy dostawiæ
osobny stolik i krzes³o.                         MJ

Przez lata pisali proœby
do Urzêdu Miejskiego
mieszkañcy ul. Zdrojowej,
Starogrodzkiej i
Ogrodowej o oœwietlenie
ul. Murarskiej i dalej
³¹cznika z ul.
Starogrodzk¹. By³y petycje
z podpisami mieszkañców,
bo dzieci przybywa³o, a ul.
Murarska to jedyna droga
do Szko³y Podstawowej
nr 3 i przedszkola.

Po latach oczekiwañ w koñcu
znalaz³y siê pieni¹dze, zamontowa-
no 10 sztuk stylowych s³upków
energetycznych, na ka¿dym zawi-
s³y dwa bia³e klosze. Œwiat³o zab³y-
s³o, droga do wiedzy zosta³a oœwie-
tlona. Od tygodnia na 20 ¿arówek
œwiec¹ jedynie dwie, dop³yw ener-
gii elektrycznej wstrzymany. W
urzêdzie powiedziano nam, ¿e to
¿adna awaria, ¿e to wynik oszczêd-
noœci, bo w kasie gminy pieniêdzy
brak, mimo, i¿ limit kwoty przezna-
czonej na oœwietlenie gminnych

Mieszkañcy domagaj¹ siê oœwietlenia ulic
ulic nie zosta³ przekroczony ani w
ca³oœci wykorzystany. Jednak w li-
stopadzie, grudniu i styczniu œwia-
t³a w tym miejscu nie bêdzie. ̄ e to
nikomu nie przeszkadza, bo strachu
nie czuj¹ radni z klubu Razem do
przysz³oœci, bo tamtêdy nie chodz¹,
ani te¿ w tych okolicach nie miesz-
kaj¹. Tam nie s¹ wybierani i z miesz-
kañcami - wyborcami liczyæ siê nie
musz¹. Takie informacje uzyskali-
œmy w urzêdzie miejskim.

Co mówi¹ rodzice z ul. Zdrojo-
wej, Starogrodzkiej i Ogrodowej i
tych pozosta³ych o nowych na-
zwach? ̄ e to idiotyzm, ¿e brak jakie-
gokolwiek rozeznania, bo po co i
komu Orliki musz¹ byæ oœwietlone?
By 5 czy 10 pajaców z LO Chrobry
przed kamerami mog³o pobiegaæ? A
gdzie bezpieczne powroty ze szko-
³y? Z wymienionych ulic kilkanaœcie
dziewczynek w ró¿nym wieku ma
zajêcia w zespole Ruchu i Tañca
„Tarantule”. Zajêcia czasami koñcz¹
siê  o godz. 20.30 i dobrze jak wracaj¹
w trzy-czteroosobowej grupie, ale
co czuj¹ id¹c ciemn¹ ulic¹ dwie 9-
latki? Rodzic nie zawsze mo¿e wyjœæ
naprzeciw, rodzic te¿ ma swoje zajê-
cia, ale biegnie, jak sobie przypomni
swój w³asny strach, kiedy w listopa-

dzie wraca³ ze szko³y. Pamiêta ten
parali¿, zna dŸwiêk ³amanej ga³¹zki i
odg³os znad rzeki. I dzisiaj siê nie
godzi na taki stan rzeczy. Bêd¹ nowe
petycje i nowe podpisy, tym razem o
w³¹czenie energii elektrycznej do
godz. 22. PóŸniej - jak twierdz¹ -
mog¹ sobie oszczêdzaæ, ale nie
wczeœniej.

Na ostatniej sesji radna Beata
Smoleñska kategorycznie stwierdzi-
³a, ¿e Orliki musz¹ byæ w Gryficach
oœwietlone (oczywiœcie gminne, bo
o Orliku powiatowym przy LO Chro-
bry jakby wszyscy zapomnieli), ¿e
graæ na nich maj¹ prawo i przedszko-
laki, dzieci, m³odzie¿, starsi, pracuj¹-
cy i bezrobotni tak¿e. Bezrobotni to
jeœli czegoœ potrzebuj¹, to pracy i
chleba, bez pracy go nie ma, jest
tylko ten, który da mama emerytka.
Bezrobotny nie ma na buty - proszê
pani, bezrobotnemu te¿ nie w g³owie
„haratanie w ga³ê”, bo dawno z tego
wyrós³. Ale jeœli pani Beata Smoleñ-
ska z Klubu Razem dla przysz³oœci
uwa¿a, ¿e orliki ze swoimi bateriami
oœwietleñ musz¹ dzia³aæ, to niech te¿
pomyœli o tych dzieciach, które rano
id¹ nieoœwietlon¹ drog¹ do szko³y i
t¹ sama droga wracaj¹ do domu. Co

jest wa¿niejsze, grupka m³okosów na
orliku czy poczucie bezpieczeñstwa
dzieci?

Orlik przy SP 3 jest oœwietlony,
ale po tej hecy na placu Zwyciêstwa
z "harataniem w ga³ê" pod nosem
burmistrza, nazwanym happenin-
giem, po udzielonych wywiadach do
kamer TVN oraz lokalnym i woje-
wódzkim gazetom, nie ma chêtnych
do „haratania w ga³ê”. Gdzie siê po-
dzia³ ten heros z LO Chrobry, który
tak bardzo kocha pi³kê no¿n¹, ¿e wie-
czorami musi ganiaæ za pi³k¹ i to w³a-
œnie na Orliku przy SP nr 3? Siedzi w
domu i to cicho, bo pewnie wie, ¿e da³
siê wpuœciæ w maliny, ¿e nie chodzi³o
o orliki i œwiat³a na nich. Chodzi³o o
hecê pod adresem burmistrza.

Dzisiaj orlik oœwietlony, czasem
jakiœ burek z domu ucieknie i po
murawie pobiega, m³odzie¿y tam nie
ma, ale œwiat³o ma byæ zapalone, bo
tak sobie niektórzy ¿ycz¹. Nazwisk
nie wymieniê, choæ ju¿ wiadomo, kto
by³ pomys³odawc¹ hecy na placu
Zwyciêstwa.

A na koniec to œwiat³o na ul.
Murarskiej i dalej ma wróciæ chocia¿-
by do godz. 22, póŸniej niech za-
padn¹ egipskie ciemnoœci, bo one
dzisiaj rz¹dz¹ w naszym mieœcie. MJ
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Nowy bilbord, nowy wydatek.
W bud¿ecie powiatu kasa pe³na,
mo¿na wydawaæ na mrzonki staro-
sty. Zbuduje mostek, jak zbudowa³
park przemys³owy przy ul. Pi³sud-
skiego - to s³ynne swego czasu gry-
fickie Eldorado. Jak uratowa³ Cu-
krowniê Gryfice, jak powsta³o osie-
dle na trzysta rodzin w okolicy Rzê-

Nowe wizje

skowa, itd. ale jest coœ w tym nowym
bilbordzie, a mianowicie napis: „Ra-
zem zbudujemy jeszcze wiêcej”.

Jak buduje wystarczy pójœæ na
sesjê rady w Gryficach, gdzie rz¹dz¹
jego wybrañcy startuj¹cy do wybo-
rów z Idziemy Razem, obecnie Klub
Razem dla przysz³oœci. Ca³e szczê-
œcie, to jeszcze tylko 24 miesi¹ce. MJ

Radni podjêli uchwa³ê w sprawie
ustanowienia wysokoœci i zasad, na
jakich przewodnicz¹cym organów
wykonawczych jednostek pomoc-
niczych Gminy Gryfice bêdzie przy-
s³ugiwa³a dieta oraz zwrot kosztów
podró¿y s³u¿bowych.

1. Ustanawia siê so³tysom mie-
siêczne diety sk³adaj¹ce siê z:

a. sta³ej kwoty w wysokoœci - 200
z³,

b. iloczynu liczby mieszkañ so-
³ectwa (ustalonej na dzieñ 31 grud-

So³tysi z dietami

nia poprzedniego roku kalendarzo-
wego zgodnie z ewidencj¹ ludnoœci)
i 0,10 z³,

c. rycza³tów na pokrycie kosztów
dojazdu w wysokoœci:

- do 5 km - 20 z³,
- powy¿ej 5km do 10 km - 30 z³,
- powy¿ej 10 km - 40 z³
2. Przewodnicz¹cym zarz¹dów

osiedli ustanawia siê dietê w wyso-
koœci 200 z³ miesiêcznie.

Uchwa³a wchodzi w ¿ycie z 1
stycznia 2013 r.                             MJ

Starosta Kazimierz Saæ rozpo-
wiada tu i ówdzie o nowym pomyœle,
mianowicie o tym, jak to bêdzie bu-
dowa³ kamieniczki przed urzêdem
i mostek na Redze.

Panie starosto, wczeœniej niech
pan pomyœli o remoncie nad wydzia-
³em finansów i bezpieczeñstwie
przechodniów. Rok mija od wichury,

Urz¹d siê sypie

która naruszy³a elewacjê i nic pan nie
zrobi³, ¿eby to chocia¿ „zaklajstro-
waæ” jakimœ klejem. £atwiej opowia-
daæ bajki ni¿ pracowaæ. Wizerunek
tego naro¿nika œwiadczy o pañskiej
dba³oœci o dobro wspólne. Zwraca-
my na to uwagê, bo prosi³ nas pañski
wyborca nie maj¹cy pojêcia, ¿e po-
wiat zajmuje IV piêtro, a któremu
przed nosem spad³ kawa³ek tynku. M

(P£OTY) W P³otach 11 listopa-
da 2012 r. obchodzono  nie tylko 94.
rocznicê odzyskania niepodleg³o-
œci, ale tak¿e tego dnia do parafii
Przemienienia Pañskiego wprowa-
dzono relikwie b³ogos³awionego
ks. Jerzego Popie³uszki.

W tym wa¿nym wydarzeniu
udzia³ wziêli uczniowie klas mundu-
rowych z Zespo³u Szkó³ Ponadgim-
nazjalnych im. Zbigniewa Herberta
w Trzebiatowie. M³odzie¿ wraz  z
matkami kap³anów pochodz¹cych z

Relikwie w P³otach

tej parafii, przedstawicielami stra¿y
miejskiej oraz stra¿y po¿arnej asy-
stowa³a przy tak wa¿nej uroczysto-
œci. Po nabo¿eñstwie odby³o siê
spotkanie z Adamem Woronowi-
czem, aktorem Teatru Wspó³czesne-
go, odtwórc¹ g³ównej roli w filmie
„Popie³uszko, wolnoœæ jest w nas”.
By³a to niezwyk³a lekcja historii nie
tylko dla m³odzie¿y. A s³owa ksiêdza
Jerzego Popie³uszki Z³o - dobrem
zwyciê¿aj niech stan¹ siê mottem na-
szego ¿ycia.                                     (o)
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CMYK

(GRYFICE) Tak siê sk³ada, ¿e
ka¿da kolejna sesja Rady Miejskiej
w Gryficach obfituje w ró¿ne inter-
pelacje, wnioski i zapytania rad-
nych. 23 listopada br. na XXVI sesji
radna Teresa Rêkas zapyta³a, dla-
czego w projekcie bud¿etu na 2013
rok nie zosta³a ujêta dotacja na re-
mont koœcio³a w Otoku.

Przy tym wyliczy³a, ile to ju¿ za-
biegów poczyni³a, by remont by³
skuteczny, m.in. wpisa³a koœció³ do
rejestru zabytków, co ponoæ nie by³o
³atwe. Efekt jest, koœció³ w Otoku
zosta³ uznany za obiekt zabytkowy.

Pamiêtam, ¿e o tym samym mó-
wiono na tzw. wizji lokalnej, zwo³anej
przez radn¹ (jest ni¹ drug¹ kadencjê)
i so³tysa Otoku, w celu obejrzenia
stanu technicznego koœcio³a. To
by³o trzy, a mo¿e 4 lata temu; byliœmy
uczestnikami wspomnianej wizji.
Stan techniczny fundamentów ko-
œcio³a by³ wówczas w op³akanym
stanie, by³y bowiem zalewane przez
dziesi¹tki lat wod¹ opadow¹ z ry-
nien. Przez lata ca³e wierni tego ko-
œcio³a ani te¿ wieloletni proboszcz
nie dostrzegali w tym ¿adnego pro-
blemu. A woda opadowa robi³a swo-
je, wymywaj¹c fundamenty. Pro-
blem dostrzegli, kiedy œciany ko-
œcio³a zaczê³y pêkaæ i wtedy podnie-
œli larum, ¿e koœció³ im siê wali, ¿e
potrzebne s¹ pieni¹dze z gminy, ¿e
ktoœ coœ musi zrobiæ, bo koœció³ siê
rozpadnie i to wiele lat po wojnie bez
udzia³u „komunistów” itd. Faktem
jest, ¿e to radna Teresa Rêkas rozpo-
czê³a próbê ratowania koœcio³a, ¿e z
LGD Gryflandia pozyska³a 18 tys. z³
na bie¿¹ce naprawy.

Bud¿et nie jest z gumy…

Potrzeby s¹,
pieniêdzy nie ma

Ale teraz, skoro konserwator za-
bytków uzna³ i obiekt zaliczy³ do
katalogu zabytków woj. zachodnio-
pomorskiego, to niech sypnie pie-
ni¹¿ki na remont. To on, a nie gmina,
jest zobowi¹zany z mocy prawa (nie
wiem czy to prawo jeszcze obowi¹zu-
je) do dotacji na ka¿dy remont. W
TVP ostatnio og³aszali, ¿e Minister
Kultury i Dziedzictwa Narodowego
przyjmuje wnioski, bo kasy w 2013
roku bêdzie mia³ w bud¿ecie wiêcej,
ni¿ ma w tym. Mo¿e tam nale¿y wy-
s³aæ jakieœ pismo z proœb¹ o dotacjê
na remont koœcio³a w Otoku. Najle-
piej o to zapytaæ w Przybiernówku
mieszkañców tej wioski, w jaki to
sposób w³asnorêcznie i przy pomo-
cy w³asnych œrodków zbudowali
swój koœció³ od podstaw i dbaj¹ o
niego do dziœ, nie wyci¹gaj¹c rêki do
kasy gminnej.

Z wizji lokalnej w koœciele w Oto-
ku pozosta³o mi w pamiêci jedno,
brak kolanek odprowadzaj¹cych
deszczówkê z rynien, a to ta woda
zniszczy³a fundamenty koœcio³a i
brak gospodarza obiektu przez wie-
le, wiele lat. Gmina ze swojego bu-
d¿etu nie mo¿e naprawiaæ ewident-
nych zaniedbañ u¿ytkowników, a ju¿
na pewno nie mo¿e partycypowaæ w
ca³kowitym koszcie remontu.

Otok w minionych dwóch latach
otrzyma³ 70 tys. na nowe chodniki, z
których jeden urywa siê w szczerym
polu i praktycznie wiedzie donik¹d.
W odleg³oœci 50 metrów, mo¿e wiê-
cej, od chodnika donik¹d, widaæ
dwa siedliska i nie uwierzê radnej
Teresie Rêkas, ¿e tam mieszka 60
osób. Chyba tyle ludnoœci to liczy
ca³y Otok.                                      MJ

Od lewej radna Teresa Rêkas
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(GRYFICE) „Byd³o na wybie-
gu”, „zdzicza³a ho³ota”, „naæpana
ho³ota”, „œwiry na haju”, „wygolo-
ne mózgowce”, „odwa¿ni we mgle”
- takie okreœlenia pada³y pod adre-
sem wandali, z ust mieszkañców
zmierzaj¹cych 25 listopada br. na
porann¹ Mszê œwiêt¹, alejk¹ od ul.
Starogrodzkiej  do Murarskiej.

Zbulwersowa³ ich widok powy-
rywanych ³awek i betonowych ciê¿-
kich pojemników  na œmieci, usta-
wionych w linii prostej przez œrodek
alejki. Podobnie by³o na alejce bie-
gn¹cej od ul. Starogrodzkiej do ron-
da Warcis³awa II.

Dokonanego wandalizmu nie
usprawiedliwia fakt, i¿ w ramach
oszczêdnoœci oœwietlenie na alejce
zosta³o wy³¹czone. To nadmiar si³y,
denna fantazja, poczucie bezkarno-
œci kaza³o im we mgle niszczyæ to, co
jest wspólnym dobrem. Oni przeszli
a ci co za nimi iœæ bêd¹ niech padaj¹
na twarz, obijaj¹ kolana czy te¿ ³ami¹

Wandale zniszczyli

rêce i nogi. Co ich to obchodzi? Oni
ju¿ przeszli cali i zdrowi, jedynie z
lekka naæpani byæ mo¿e mg³¹ i ciê¿-
kim powietrzem. Ponoæ by³o ich
trzech, czwarty do³¹czy³ na alejce, tej
biegn¹cej wzd³u¿ ul. Starogrodzkiej.
Tam te¿ jedn¹ ³awkê pozostawili w
spokoju, bo gdzieœ odpocz¹æ trzeba
by³o i wzajemnie siê pochwaliæ, jacy
to silni i m¹drzy w swojej g³upocie s¹,
s³ysz¹c ich g³oœne rechoty ludzie
wracaj¹cy alejkami do domów na ul.
Starogrodzk¹, Zdrojow¹, Ogrodow¹
zawracali na ul. Wojska Polskiego i
stamt¹d poboczem ul. Starogrodz-
kiej szli do domów. Poboczem, bo na
ul. Starogrodzkiej przy powstaj¹-
cym markecie chodnik zosta³ zdjêty
pod budowê.

Wy³¹czenie oœwietlenia w tym
przypadku nie ma  jakiegokolwiek
znaczenia, chocia¿by dlatego, ¿e kie-
dy zamontowano oœwietlenie, to
klosze rozbijali butelkami po piwie
b¹dŸ strzelali z pistoletu kulkowo-
œrutowego. To s¹ fakty, choæ grupa
wandali nie musi byæ ta sama.    MJ

(GRYFICE) Radny Wies³aw Pie-
trzak na swoj¹ interpelacjê doty-
cz¹c¹ niedro¿nych studzienek kana-
lizy deszczowej na ulicach powiato-
wych, miasta powiatowego Gryfice,
otrzyma³ odpowiedŸ z Zarz¹du Dróg
Powiatowych, podpisan¹ przez dy-
rektora Waldemara Dubrawskiego,
która mniej wiêcej brzmi: „studzienki
kanalizacji sanitarnej nale¿¹ do za-
dañ w³aœciwego zarz¹dcy sieci”.

Natomiast przewodnicz¹cy
Rady Miejskiej Krzysztof Tokarczyk
otrzyma³ pismo, znak: ZDP.
1510.273.2012, w którym m.in. napi-
sano, cytat: „zawiadamiamy tak¿e, ¿e
studzienki kanalizacji deszczowej w
drogach powiatowych s¹ oczysz-
czane dwa razy w roku, a w razie
koniecznoœci czynnoœæ ta jest po-
wtarzana”. Pismo podpisa³a kierow-

Studzienki
na „powiatówkach”

nik sekcji technicznej pani Iwona
Drobysz.

Otó¿ informujemy Zarz¹d Dróg
Powiatowych, i¿ studzienki kanalizy
nie s¹ czyszczone dwa razy w roku,
ani czêœciej jeœli zachodzi taka po-
trzeba. Studzienka na ulicy Wa³owej
ostatni raz by³a udra¿niana przed
objêciem dyrektorskiego sto³ka w
ZDP przez pana Waldemara Du-
brawskiego. O to, ¿e tak by³o i jest,
wystarczy zapytaæ mieszkañców
bloku Spó³dzielni Mieszkaniowej
„Nad Reg¹” nr 60 oraz handlowców
z targowiska „Deptak”.

Mo¿emy uwierzyæ, ¿e mimo to,
jakieœ faktury mog³y byæ wystawia-
ne za udra¿nianie wspomnianej stu-
dzienki i w papierach ZDP wszystko
mo¿e siê zgadzaæ. Fakty s¹ jednak
takie jakie s¹ i woda studzienkê za-
krywa.                                            MJ
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(P£OTY) Z problemem, doœæ
powa¿nym dla swojej firmy, zg³osi³
siê do nas pan Zbigniew Klewicz,
mieszkaniec P³otów. Od d³u¿szego
czasu walczy o przywrócenie po³¹-
czenia telefonicznego i interneto-
wego.

- Pod³¹czenie telefonu i internetu
by³o od strony domu kultury - mówi
pan Zbigniew Klewicz z P³otów. -
Kabelek poprowadzili przez taras
domu kultury, do s³upa energetycz-
nego, stamt¹d przez jezdniê na dach,
na star¹ gruszkê, dach i daszek, dalej
by³a linia naziemna, bo kabelek po³o-
¿yli na ziemi, nastêpnie zosta³ okrê-
cony na m³odym drzewku, znowu na
ziemi, w koñcu okrêcony o balustra-
dê na tarasie mojego domu i pod
tarasem pod³¹czony do puszki.

Redakcja - Kto ten kabelek tak
fachowo przeprowadzi³ od domu
kultury a¿ do pana posesji? To prze-
cie¿ 100 - 120 metrów bie¿¹cych linii
napowietrznej i naziemnej.

Zbigniew Klewicz -  To zak³ada³a
Telekomunikacja Polska, obecnie
Orange. W maju br. zg³osi³em do TP
awariê. Wtedy te¿ doœæ szybko przy-
jechali fachowcy z TP SA i tak prowi-
zoryczn¹ liniê za³o¿yli, niby na kilka
dni pod³¹czyli do puszki na fasadzie
domu kultury. Te kilka dni trwa od
maja br. do 8 listopada br. W tym dniu
przyjechali znowu fachowcy jw., bo
dyrektor domu kultury mia³a doœæ
biegn¹cego kabla z tarasu domu do
s³upa energetycznego. Mia³a racjê,
bo jak d³ugo ta prowizorka mia³a
trwaæ. Fachowcy liniê odciêli na s³u-
pie, kabelek zdjêli z domu kultury i
koniec. A ja zosta³em bez telefonu i

Nie ma z kim rozmawiaæ na temat uszkodzonej linii telefonicznej

Niewidzialna rêka rynku tym razem
dosiêgnê³a Zbigniewa Klewicza

internetu. Nie wiem, co mam dalej
robiæ, jestem zrozpaczony, mam
warsztat samochodowy, prowadzê
sprzeda¿ przez internet na przyk³ad
opon samochodowych. A teraz, co?
Nie mam pojêcia, co mam dalej robiæ.
Zg³asza³em wszêdzie, do Telekomu-
nikacji, do nowego operatora Netii,
przez 40 lat by³em u¿ytkownikiem TP,
pyta³em, czy jestem zad³u¿ony. Od-
powiadaj¹, ¿e nie, a ja dalej bez kon-
taktu ze œwiatem. Teraz twierdz¹, ¿e
mam interweniowaæ u nowego ope-
ratora, czyli Netii, do której przesze-
d³em w czerwcu br. Nowy operator
twierdzi, ¿e nowe pod³¹czenie nie
jest ich spraw¹, tylko TP Oragne i tak
w ko³o Macieju. Awaria by³a w maju,
czyli naprawiæ awariê powinna TP i
nikt inny. No nie wiem, co mam robiæ,
dochody moje malej¹, nie ma telefo-
nu, a dla mnie telefon to jakby Ÿród³o
dochodu, podobnie internet. A te-
raz, co? Klapa. Odciêty jestem od
œwiata.

Red. - Pan twierdzi, ¿e przez 40 lat
korzysta³ pan z us³ug oferowanych
przez TP, to gdzie przez te 40 lat by³
pan pod³¹czony.

Zbigniew Klewicz - W ulicy by³a
studzienka telekomunikacyjna, ale
szeœæ lat temu przeprowadzono mo-
dernizacjê ulicy, za³o¿ono œwiat³a, w
trakcie robót zalano asfaltem stu-
dzienkê i od tej pory mam ci¹g³e k³o-
poty. Studzienkê powinni podnieœæ
tj. podmurowaæ do nowego poziomu
jezdni, ale po co, skoro mo¿na coœ
zalaæ asfaltem i spokój. Nie ma spo-
koju, bo z czegoœ ¿yæ muszê, a ¿ycie
zwi¹zane jest ze sprawnym ³¹czem
internetowym i telefonicznym. Wie-
lokrotnie przyje¿d¿ali, sprawdzali,

mierzyli i nawet w asfalcie zlokalizo-
wali studzienkê. Mieli przyjechaæ
noc¹, wyci¹æ asfalt i usterkê napra-
wiæ.

Red. - Dlaczego noc¹?
Zbigniew Klewicz - Bo to droga

wojewódzka, du¿y ruch pojazdów i
podobno w dzieñ nic nie mo¿na zro-
biæ. Przez szeœæ lat ¿yjê od awarii do
awarii i nie ma nikogo, kto w koñcu
zrobi³by porz¹dek z ³¹czem. Przez te
lata p³aci³em rachunki niezale¿nie od
awarii, nawet za tê prowizorkê, bo
nie chcia³o siê im za³atwiæ pozwoleñ
na przebicie kabli pod jezdni¹. Teraz
twierdz¹, ¿e wspólnie ponios¹ kosz-
ty przy³¹cza, to jest stary i nowy
operator. Ale ja ju¿ w nic nie wierzê.
Tracê klientów, bo jak nie masz po³¹-
czeñ telefonicznych oraz interneto-
wych, to ludzie myœl¹, ¿e firma splaj-
towa³a, a ja chcê pracowaæ i pomagaæ
synowi w prowadzeniu dzia³alnoœci.

Fachowcy od przy³¹czy mieli
przyjechaæ 16 listopada i usterkê
usun¹æ. Z panem Zbigniewem Kle-

wiczem rozmawialiœmy 22 listopada,
fachowcy nie przyjechali. Na zielo-
nej wyspie Donalda Tuska coraz
trudniej ¿yæ, dlatego nie zadajemy
pytania hodowcy papryki - jak ¿yæ
panie premierze, bo jest coraz gorzej,
ale nie ka¿dy te¿ chce tê wyspê
opuszczaæ.

Red. - Obawiam siê, ¿e my pana
problemu tez nie rozwi¹¿emy…

Zbigniew Klewicz - Wiem, ale
sprawê mo¿ecie nag³oœniæ.

Nag³aœniamy i pytamy, czy w tym
kraju obowi¹zuje jakieœ prawo, czy w
tym kraju jest jakiœ rz¹d, czy ju¿ zapa-
nowa³a zupe³ne bezho³owie niepo-
równywalne do ¿adnego innego kra-
ju w UE. W telewizji twierdz¹, ¿e je-
steœmy krajem rozwijaj¹cym siê, ale
nie wiadomo, za jakim pañstwem na
ca³ym globie ziemskim. Rozwijamy
siê na tyle, ¿e w dobie internetu po-
wrócimy do epoki wiciowych prze-
sy³ów widomoœci. 28 listopada ka-
belek nadal le¿a³ na ziemi.           MJ
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(POWIAT GRYFICKI) Nie
wiem, kto i co myœla³ w
ministerstwie finansów,
wymyœlaj¹c górny pu³ap
stawki podatku od
nieruchomoœci za
budynki pozosta³e, ale
to jest jakiœ podatkowy
skandal, do którego nas
przyzwyczajono. Ten
podatek drastycznie
zuba¿a finansowo
ludnoœæ tych ziem, na
których pobudowano
kiedyœ PGR-y. W spadku
po nich ludzie dostali
stare komórki i szopki,
za które p³ac¹ dzisiaj jak
za pa³ace.

Gdzie tu logika podatkowa?
To porównanie z pa³acami jest

oczywiœcie na wyrost, bo gdyby
nawet by³ taki podatek od luksusu,
to zapewne by³by niewiele wiêkszy
od podatku za budynki mieszkalne,
a ten mo¿e wynosiæ maksymalnie w
roku 2013 - 0,73 z³ za 1 mkw. po-
wierzchni. Jakim w takim razie luksu-
sem jest posiadanie szopki lub ko-
mórki, je¿eli maksymaln¹ stawkê
tego podatku minister okreœli³ na
1000 (tysi¹c) procent wy¿sz¹ od
podatku za budynki mieszkalne?
Ten ostatni, jak poda³em, mo¿e wy-
nosiæ do 0,73 z³ za 1 mkw. powierzch-
ni, zaœ za budynki pozosta³e – 7,66 z³
za 1 mkw. powierzchni. Zazwyczaj z
tych budynków gminy wyodrêb-
niaj¹ gara¿e, za które p³aci siê kilka
lub kilkanaœcie groszy wiêcej, ale w
tym przypadku da³oby siê to jakoœ
wyt³umaczyæ. Jak kogoœ staæ na sa-
mochód, to zapewne bêdzie go staæ
zap³aciæ okreœlon¹ kwotê za gara¿,
tym bardziej, ¿e ma on zazwyczaj
ma³¹ powierzchniê, niewiele wiêksz¹
od wstawionego tam auta.

Jak w takim razie wyt³umaczyæ tak
wysoki podatek od budynków pozo-
sta³ych, czyli szopek i komórek?
Moim zdaniem ten podatek powi-
nien byæ ni¿szy od podatku za bu-
dynki mieszkalne, gdy¿ te budowle
pe³ni¹ funkcjê wy³¹cznie pomoc-
nicz¹, s¹ zapleczem gospodarczym
dla mieszkañ, a p³aci siê za nie wiêcej,

Podatki bez zró¿nicowania pog³êbiaj¹ zró¿nicowanie spo³eczne

Dlaczego za szopki i komórki p³acimy
jak za pa³ace

jakby to by³y luksusowe pomiesz-
czenia, w³aœnie owe pa³ace.

Samorz¹dowcom przedstawiê to
obrazowo w ten sposób; obruszyli
by siê, gdyby jednostkom pomocni-
czym - so³ectwom i radom osiedlo-
wym – chciano przyznaæ wiêksze
uprawnienia i bud¿ety, ni¿ maj¹ rady
gmin. Owa w³aœnie pomocniczoœæ
budynków gospodarczych powin-
na sytuowaæ wysokoœæ podatku za
budynki pozosta³e poni¿ej stawki za
budynki mieszkalne. Tê ra¿¹c¹ nie-
sprawiedliwoœæ dostrzeg³o wcze-
œniej ju¿ wielu, zauwa¿aj¹c, ¿e szop-
ka na wsi jest dro¿sza od gabinetu
lekarskiego. A przecie¿ wiadomo, ile
zarabia lekarz. Gdzie tu jest jakaœ
logika podatkowa? Nie wiem.

Dorzynanie najbiedniejszych
Taka wysokoœæ podatku od bu-

dynków pozosta³ych najbardziej
dotyka ludnoœæ na terenach pope-
geerowskich, którzy szopki i komór-
ki dostali w spadku po zlikwidowa-
nych PGR-ach. Przypisano je po
prostu z automatu do ich mieszkañ.
Teraz czy chc¹, czy nie – musz¹ p³a-
ciæ. Ustawodawca nie wzi¹³ pod
uwagê stanu zastanego przez nich,
bo gdyby dzisiaj mieli decydowaæ,
czy chc¹ postawiæ sobie komórkê i
p³aciæ, mieliby wybór i zapewne
wielu z nich zrezygnowa³o by z ich
posiadania. A jak ju¿ by postawili,
to przynajmniej mieliby nowe, a nie
takie, jakie dostali, czyli w stylu
ówczesnego budownictwa pege-

erowskiego. Teraz ka¿e im siê p³aciæ
za te komórki jak za pa³ace, a prze-
cie¿ trzymaj¹ w nich opa³, rowery,
narzêdzia itp. Nie doœæ, ¿e w takich
wsiach jest najwiêksze bezrobocie i
ludzie czêsto nie s¹ w stanie utrzy-
maæ mieszkañ, s¹ zad³u¿eni, to jesz-
cze obci¹¿a siê ich tysi¹ckrotnie
wiêkszym podatkiem za szopki i
komórki. Maj¹ rozbieraæ? To jest
ten po¿¹dany, wymuszany ekono-
micznie, kierunek rozwoju spo³ecz-
nego?

Burmistrz nic nie mogê
Oczywiœcie ten artyku³ jest tro-

chê spóŸniony, gdy¿ wiêkszoœæ
gmin ju¿ przyjê³a stawki podatkowe
na rok przysz³y, ale warto go mieæ na
uwadze przy jakimkolwiek ustalaniu
stawek. Obecnie choæby przy usta-
laniu stawek za œmieci. Filozofia wie-
lu burmistrzów, trochê mniej wójtów,
jest taka, ¿e gdy radni lub mieszkañ-
cy nerwowo reaguj¹ na podwy¿ki,
burmistrz wstaje i mówi, ¿e on nic nie
mo¿e, bo minister ustali³ itp. No do-
brze, ale dlaczego te podatki s¹ a¿ tak
wysokie. Minister ustala górny pu-
³ap stawek, którego nie mo¿na prze-
kroczyæ, ale nie ustala dolnego. Ro-
zumiem, ¿e wysokie stawki mog¹
przyjmowaæ radni w Warszawie,
Poznaniu lub Krakowie, ale dlaczego
w Z³ocieñcu, Drawsku, Resku, P³o-
tach lub Rewalu? Burmistrzowie
bêd¹ t³umaczyæ, ¿e nie mog¹ obni¿yæ
poni¿ej po³owy stawki ministerial-
nej, bo pañstwo coœ im zabierze lub

czegoœ nie da. Proszê o podstawê
prawn¹ dla takiego twierdzenia. Po
drugie – to niech ju¿ bêdzie choæby
te 50 procent, to i tak ten podatek
wynosi³by 3,83 z³, a nie oko³o 6 z³, jak
to niektóre gminy ustali³y. Podajê
stawki za budynki pozosta³e (szop-
ki, komórki, stodo³y itp.) oraz grunty
pod nimi, jakie obowi¹zuj¹ w 2012 r.
Od nowego wzrosn¹, a nie powinny,
bo i tak s¹ za wysokie.

Stawka ministerialna
maksymalna 7,66 z³ / 0,45 z³
Rewal – 7,23 z³ / 0,30 z³
Gryfice – 6,77 z³ miasto / 4,21 z³
gmina* / 0,34 z³
Trzebiatów - 6,50 / 4,00 z³* / 0,38 z³
P³oty – 5,51 z³ / 0,16 z³
Karnice – 5,50 / 2,75 z³* / 0,20 z³
Brojce – 4,52 z³ / 0,14 z³

* Gryfice zastosowa³y zró¿nico-
wanie dla budynków pozosta³ych
na miasto i gminê, czyli wioski. Z
kolei Trzebiatów i Karnice ustano-
wi³y dwie stawki dla budynków po-
zosta³ych, zmniejszaj¹c obci¹¿enie
dla budynków zwi¹zanych z dzia³al-
noœci¹ rolnicz¹, a nie wchodz¹cych
w sk³ad gospodarstwa rolnego.

Jak widaæ, coœ jednak mo¿na zro-
biæ w tej sprawie, choæby w³aœnie
ró¿nicuj¹c stawkê podatku, który tak
obci¹¿a mieszkañców wsi popege-
erowskich, za szopki, komórki i sto-
do³y, jak za pa³ace.

Kazimierz Rynkiewicz
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Og³oszenie mo¿na nadaæ emailem: wppp1@wp.pl
(wp³ata na konto)

PKO BP Oddzia³ 1 w £obzie
72 1020 2847 0000 1502 0067 0927

MIESZKANIA

Powiat ³obeski
£obez, sprzedam kawalerkê w cen-
trum III piêtro. Tel. 794 561 317.

Sprzedam mieszkanie, gara¿ w
£obzie, 3 pokoje, parter, centrum.
Tel. 667 938 340

Stancja do  wynajêcia w £obzie,
dwa pokoje, kuchnia, ³azienka. Tel.
607 129 519.

Kupiê gospodarstwo lub
grunt rolny. Tel. 664 944 635

Powiat gryficki

Wynajmê w centrum £obza  lokal
u¿ytkowy 50 mkw. na sklep, us³ugi,
biuro.  Tel. 691 305 860.

Sprzedam dom w Zwierzynku o
pow. 76 mkw. ( dwa pokoje, kuch-
nia, ³azienka ), budynek gospodar-
czy + dzia³ka o pow. 3251 mkw. Tel.
609 809 616

Lokal u¿ytkowy ok. 30 mkw. w cen-
trum £obza do wynajêcia. Tel. 501
894 828.

Rzuæ palenie – wystarczy 1 zabieg:
nerwice, depresje, alergie, nadwaga.
Gabinet Œwidwin, tel. 880 400 739.

US£UGI

Powiat œwidwiñski

Powiat ³obeski

NIERUCHOMOŒCI

Powiat gryficki

Sala w Pogorzelicy do wynajê-
cia na wesela. Mo¿liwoœæ za-
kwaterowania. Atrakcyjne ceny.
Kontakt tel. 502 412 274.

OBIEKTY / LOKALE NA SPRZEDA¯
DOBRA - lokal u¿ytkowy, pow. 137,76 mkw - CENA 93.000 z³
DOBRA- lokal u¿ytkowy o pow. 281 mkw, czêœciowo zaadaptowany pod przychodniê - CENA 399.000 z³
£OBEZ - lokal u¿ytkowy w centrum o pow. 42 mkw, parter - CENA 155.000 z³
£OBEZ - lokal w atrakcyjnej lokalizacji o pow. 111,80 mkw, I piêtro - CENA 559.000 z³
£OBEZ - lokal u¿ytkowy o pow. 116 mkw na parterze, wybudowany w 2007 r. - CENA 580.000 z³
£OBEZ - teren przemys³owy zabudowany hal¹ o pow. 800 mkw,dzia³ka 1776 mkw -
CENA 700.000 z³
£OBEZ - budynek biurowo-administracyjny w zabudowie szeregowej,
              pow. 227,8 mkw - CENA 1.100.000 z³
£OBEZ - obiekt - sala widowiskowa, pow. 789 mkw, dzia³ka 976 mkw - CENA 1.380.000 z³
£OBEZ- teren inwestycyjny sk³adaj¹cy siê z 5 dzia³ek wraz z zabudowaniami - CENA 2.400.000 z³
£OBEZ (okolica) - zak³ad produkcji wyrobów betonowych ze stolarni¹ - CENA 1.800.000 z³
IÑSKO - 3 lokale o pow. 30/49,4/85,1 mkw                                                     - CENA 3900 z³/mkw netto
PO£CZYN ZDRÓJ - lokal u¿ytkowy 40 mkw w centrum, parter - CENA 169.000 z³
RESKO - lokal u¿ytkowy o pow. 19,75 mkw - 33.000 z³
RESKO - sklep-pub-bar o pow. 200 mkw, parter - CENA 500.000 z³
RESKO - lokal u¿ytkowy 300 mkw, dotychczas bar, dyskoteka - CENA 750.000 z³
RESKO - obiekt wielofunkcyjny 438,5 mkw, dzia³ka 1682 mkw - CENA 2.500.000 z³
RESKO (okolica) - lokal o pow. 46 mkw u¿ytkowany dotychczas jako sklep - CENA 43.000 z³
RESKO (okolica) - dom wczasowy - pensjonat o pow. 400 mkw, dzia³ka 1515 mkw - CENA 495.000 z³
WÊGORZYNO - lokal handlowo-us³ugowy o pow. 57 mkw, dzia³ka 113 mkw
                        w centrum - 180.000 z³
WÊGORZYNO (okolica) - z mo¿liwoœci¹ adaptacji na mieszkanie, pow. 102,17 mkw- CENA 100.000 z³
WÊGORZYNO (okolica)-sklep, bar, dyskoteka o pow. 139,9 mkw, dzia³ka 300 mkw - CENA 150.000 z³

OBIEKTY / LOKALE NA WYNAJEM
£OBEZ (okolica) - lokal pod gabinet stomatologiczny, pow. 36,3 mkw - CZYNSZ 1.000 z³
£OBEZ (okolica) - gospodarstwo o pow. 169 mkw + 2 hale produkcyjne - CZYNSZ 3000 z³
P£OTY - lokal u¿ytkowy o pow. 30 mkw, parter - CZYNSZ 850 z³
RESKO - sklep-pub-bar o pow. 200 mkw, parter - CZYNSZ 4.000 z³
RESKO - lokal u¿ytkowy 300 mkw, dotychczas bar, dyskoteka - CZYNSZ 6.000 z³
RESKO - gabinet lekarski o pow. 20,4 mkw, parter - CZYNSZ 1.200 z³
RESKO - lokal pod gabinet stomatologiczny pow. 20,7 mkw - CZYNSZ 1.200 z³
RESKO - obiekt wielofunkcyjny o pow. 438,5 mkw, dzia³ka 1682 mkw - CZYNSZ 15.000 z³

Powiat ³obeski

INNE

Powiat ³obeski

T³umacz przysiêg³y jêzyka nie-
mieckiego: £obez, ul. Warcis³a-
wa 2 (Os. Ksi¹¿¹t Pomorskich).
Tel. 091 397 59 24, 505 972 167.

T³umacz przysiêg³y j. francuskiego.
Ko³obrzeg. Tel. 094 3521058 , 694
667 941.

Region

Powiat œwidwiñski
Kêpczewo – 5 km od Œwidwina-
sprzedam mieszkanie 3 pokojowe,
66,5 mkw. I piêtro, mieszkanie we-
wnêtrzne + gara¿. Tel. 503 430 152

Sprzedam mieszkanie bez czyn-
szowe, 2 pokoje z kuchni¹, 40 mkw.,
po kapitalnym remoncie, bez na-
k³adu finansowego, w S³awoborzu.
W miejscowoœci koœció³, bank,
szko³y, przychodnie lekarskie, skle-
py i poczta. Tel. 500 308 446.

Region
GARA¯E, WIATY BLASZANE,
DOWÓZ GRATIS, MONTA¯. Tel.
598 334 536, 605 286 058, 661
953 331. PRODUCENT GO-
STAL PRZECHLEWO. U nas
najtaniej

PRACA

Przyjmê do pracy w gospodarstwie
rolnym traktorzystê, kombajnistê
na nowoczesny sprzêt rolniczy
(mo¿liwoœæ zamieszkania). Tel.
887 101 209.

Przyjmê stró¿a do pracy w gospo-
darstwie rolnym, rencistê lub eme-
ryta. Tel. 887 101 209.

ROLNICTWO

Region

BIZNES

Powiat ³obeski

Gara¿ do wynajêcia przy ul. Trzy-
g³owskiej. Tel. 91 384 2678, 501
305 767

Gara¿ murowany przy ul. Litewskiej
sprzedam. Gryfice Tel. 609 662 729

Lokal u¿ytkowy I p. centrum Gryfic
do wynajêcia. Tel. 504 040 555.

Kupiê byczki, ja³ówki do 400 kg.
Tel. 783-678-070.

Sprzedam kpl. liniê produkcyjn¹ do
stolarki PCV, maszyny w idealnym
stanie firmy Schuring. £obez, tel.
603390317.

Powiat ³obeski
Zatrudniê szefa kuchni i kucharza w
nowo otwartej restauracji i hotelu
Œwiêtoborzec w £obzie. Tel.
603390317. CV na: hotel@swieto-
borzec.pl

Cyklinowanie i lakierowanie par-
kietów i desek pod³ogowych. Tanio
i dobrze. Tel. 505964520.

Zespó³ muzyczny na ka¿d¹ okazjê -
PROMOCJA - tel. 604 221 339

Szybka po¿yczka ma dowód osobi-
sty Tel. 604 221 339

Sprzedam piec c.o. 12 kW bdb. stan
+ rega³y sklepowe wraz z ladami.
Tel. 603 037 940, 695 938 816

Niedrogo sprzedam zdemontowa-
ny piec kaflowy. Tel. 667-329-389.

Sprzedam mieszkanie w Jaromi-
nie – 3 pokoje, kuchnia, ³azienka,
ogrzewanie CO i gaz, II piêtro, blok
ocieplony, 62 mkw.. Cena do
uzgodnienia. Tel. 512 150 254

Ko³obrzeg - Podczele mieszkanie
2-pokojowe 56 mkw. parter, zamie-
niê na kawalerkê w Gryficach lub
sprzedam. Tel. 603-911-921.

Powiat gryficki

Zatrudniê kierowcê kat. C+E na tra-
sie Polska – Norwegia, Norwegia –
Polska. Tel. 607 585 561

Zatrudniê mechanika w Nowogar-
dzie do samochodów ciê¿arowych,
tel. 607 585 561.

Powiat œwidwiñski

Powiat drawski
Do wynajêcia pawilon handlowy 27
mkw. na targowisku w Drawsku
Pomorskim. Tel. 728 399 105

Sprzedam tanio fotel pasa¿era do
Xsary 2  z 2004r. Gryfice Tel. 609 662
729

MOTORYZACJA

Powiat gryficki

NAUKA

Matematyka pomoc. £obez Tel. 516
166 301

Powiat ³obeski
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(GRYFICE) W dniach 26-27 li-
stopada br. odby³o siê kilka spotkañ
p³k. dr. hab. Eugena Muszyñskiego
ze starszym pokoleniem spo³eczno-
œci lokalnej oraz m³odzie¿¹
szkoln¹.

Pobyt w Gryficach rozpocz¹³ siê
26 listopada, w poniedzia³ek, od lek-
cji ¿ywej historii w Szkole Podstawo-
wej nr 3 w Gryficach, gdzie p³k w
stanie spoczynku spotka³ siê z
uczniami klas szóstych. Podczas
trzygodzinnej prelekcji, dr Eugen
Muszyñski przedstawi³ swoje pery-
petie ¿yciowe okresu dzieciñstwa z
czasów II wojny œwiatowej i koñca
lat 40. XX wieku. Zosta³y one opisa-
ne w ksi¹¿ce „Fatum wojny”, przez
¿onê Beatê Muszyñsk¹.

Osob¹ 77-letniego goœcia zainte-
resowa³o siê Radio „Plus”, które w
godzinach popo³udniowych prze-
prowadzono z nim wywiad.

Natomiast od godz. 17. Eugen
Muszyñski by³ goœciem Biblioteki
Miejskiej w Gryficach. Tutaj licznie
zebranym gryficzanom opowiedzia³
o swoich dramatycznych losach
dziecka, którego Niemcy próbowali
zgermanizowaæ w oœrodku Lebens-
born w obecnym Po³czynie-Zdroju,
póŸniejszego wiêŸnia Aschwitz i po
wojnie Urzêdu Bezpieczeñstwa.

Podczas spotkania mo¿na by³o
osobiœcie porozmawiaæ z pu³kowni-
kiem i kupiæ ksi¹¿kê „Fatum wojny”.

We wtorek odby³o siê ostatnie
spotkanie, z m³odzie¿¹ w Gimnazjum
nr 1 w Gryficach. Tutaj, ju¿ bez ogra-
niczeñ czasowych, bohater ksi¹¿ki
mia³ mo¿liwoœæ przedstawiæ swoje
wspomnienia, które zosta³y przyjête
z ogromnym zainteresowaniem.  Na
zakoñczenie pobytu dr E. Muszyñ-
ski poinformowa³, ¿e w najbli¿szym
czasie uka¿e siê jego kolejna ksi¹¿-
ka, która opowie o nastêpnych la-

Spotkanie p³k. dr. hab. Eugena Muszyñskiego
ze spo³ecznoœci¹ lokaln¹ i m³odzie¿¹ szkoln¹
w Gryficach

tach jego ¿ycia i okolicznoœciach
jego wyjazdu z kraju, do którego zo-
sta³ zmuszony oraz o charytatywnej
dzia³alnoœci, gdy na obczyŸnie zbie-
ra³ fundusze na dzia³alnoœæ NSZZ
„Solidarnoœæ”.

Spotkanie zosta³o zorganizowa-
ne dziêki Romanowi Andrzejowi
Kargulowi, historykowi z SP 3 w Gry-
ficach, zaanga¿owaniu dyrekcji
szkó³ - podstawowej nr 3 i gimnazjum
nr 1 oraz dyrekcji i pracownikom Bi-
blioteki Miejskiej. Koszty pobytu
goœcia zosta³y pokryte z funduszu
szkolnego rady rodziców.              (r)

Spotkanie w Szkole Podstawowej nr 3 w Gryficach
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(TRZEBIATÓW) Zarz¹d Ko³a
Polskiego Towarzystwa Diabetolo-
gicznego w Trzebiatowie rozpocz¹³
26 listopada br. cykl warsztatów
diabetologicznych w ramach pro-
gramu profilaktyczno-edukacyj-
nego przeciwdzia³ania cukrzycy.

Szacuje siê, ¿e w Polsce na cu-
krzycê choruje blisko 2,5 miliona
osób, tymczasem wiedza Polaków
na temat cukrzycy i jej profilaktyki
wci¹¿ jest niewystarczaj¹ca. Pro-
gram „Cukrzyca bez tajemnic” skie-
rowany jest do wszystkich miesz-
kañców gminy Trzebiatów.

Harmonogram programu:
W ramach warsztatów w trzebia-

towskim Pa³acu w poni¿szych
dniach odbêd¹ siê wyk³ady diabeto-
loga doktora Adama Sienkiewicza:

6 grudnia 2012 r. godz.17.00 „Je-
stem tym, co jem”.

13 grudnia 2012 r. godz.17.00
„Strach ma wielkie oczy”.

20 grudnia 2012 r. godz.17.00
„Ostre powik³ania w cukrzycy”.

Ponadto program oferuje miesz-
kañcom gminy specjalistyczne
warsztaty praktyczne zdrowego go-
towania prowadzone przez pani¹
Ewê Pra¿mo w pracowni ZDZ przy ul.

Program „Cukrzyca
bez tajemnic”

Torowej 1 w Trzebiatowie. Warszta-
ty odbêd¹ siê w dniach 29 i 30 listo-
pada od godz. 16.00 do 19.00.

Zarz¹d Ko³a PSD w Trzebiatowie
przeprowadzi tak¿e, do koñca roku,
badania profilaktyczne pomiaru cu-
kru we krwi oraz ciœnienia dla miesz-
kañców K³odkowa, Mrze¿yna i Bie-
czyna (informacja o terminie badañ
dostêpna bêdzie na tablicach og³o-
szeñ).

- Zachêcam mieszkañców gminy
Trzebiatów do wziêcia udzia³u w
spotkaniach i skorzystania z mo¿li-
woœci zbadania poziomu cukru we
krwi. W Polsce na cukrzycê choruje
blisko 2,5 miliona osób. Tymczasem
nasza wiedza na temat cukrzycy i jej
profilaktyki nie jest du¿a. Co pi¹ty z
nas nigdy nie wykona³ badania
sprawdzaj¹cego stê¿enie glukozy
we krwi, a tylko 26 proc. badanych
deklaruje, ¿e wykonuje to badanie
corocznie - powiedzia³a Ewa Banaœ,
prezes trzebiatowskiego Ko³a Pol-
skiego Towarzystwa Diabetologicz-
nego.

Program „Cukrzyca bez tajemnic -
cykl warsztatów diabetologicznych w
ramach programu profilaktyczno-
edukacyjnego przeciwdzia³ania cu-
krzycy” wspó³finansowany jest ze
œrodków Urzêdu Miejskiego w Trze-
biatowie.                                        UM

Wy³aniaj¹ce siê z otaczaj¹cej zie-
leni, postrzêpione czasem mury ko-
œcio³a w Wyszkowie s¹ pozosta³o-
œci¹ niezwyk³ego miejsca, które s³y-
nê³o z wielu cudów i uzdrowieñ. Pier-
wotnie znajdowa³ siê tutaj oœrodek
s³owiañskiego kultu Peruna. Bada-
nia archeologiczne przeprowadzone
w XX wieku dowiod³y istnienia
przedchrzeœcijañskiej œwi¹tyni i
miejsc palenisk obrzêdowych. Po
wprowadzeniu na terenie Pomorza
Zachodniego chrzeœcijañstwa w XII
wieku, œwi¹tynia pogañska zosta³a
zniszczona.

- W pobli¿u Wyszkowa natrafili-
œmy na niewielki strumyk wyp³ywa-
j¹cy spod ziemi. Nie ma w¹tpliwoœci,
¿e to w³aœnie legendarne Ÿród³o
¿ycia. Okaza³o siê, ¿e znajduje siê
ono prawie dok³adnie w miejscu
opisywanym przez legendy - powie-
dzia³ Marek Kwiatkowski z Ko³a
PTTK Wagant.

W 1235 roku tym miejscu wybu-
dowany zosta³ klasztor norberta-
nek, które na zaproszenie ksiê¿nej
Anastazji przyby³y tu z Fryzji. W
póŸnym œredniowieczu w miejscu
klasztoru powsta³ koœció³ parafialny

Czy po 130 latach
znaleŸli Ÿród³o
cudownej wody?

zwany Kaplic¹ Jerozolimsk¹ staj¹c
siê tym samym miejscem licznych
pielgrzymek ze wzglêdu na wybijaj¹-
ce w pobli¿u z g³êbi ziemi Ÿród³o cu-
downej wody.

Wed³ug trzebiatowskich histo-
ryków woda ze Ÿróde³ka s³ynê³a z
cudownych uzdrowieñ i znakomi-
tych w³aœciwoœci leczniczych.

- Do miejsca tego z ca³ego Pomo-
rza Zachodniego, a nawet innych
czêœci Europy dociera³y liczne piel-
grzymki. Na pocz¹tku XIX wieku
urzêdnicy pruscy zaniepokojeni ro-
sn¹c¹ popularnoœci¹ Ÿróde³ka i
ogromn¹ liczb¹ p¹tników postano-
wili przebadaæ wodê pod wzglêdem
chemicznym - powiedzia³ Piotr ̄ ak z
Trzebiatowskiego Oœrodka Kultury.

Po badaniach nie stwierdzono
jednak specyficznych w³aœciwoœci
wody. Historia Ÿróde³ka koñczy siê w
1882 roku, kiedy to w jego pobli¿u
wybudowano liniê kolejow¹ z Berli-
na do Trzebiatowa. Miejsce to zo-
sta³o zasypane ziemi¹ i na blisko 130
lat zapomniane. Lecz wœród przyby-
³ych tu po 1945 r. polskich osadni-
ków legenda o cudownej wodzie z
Wyszkowa trwa do dziœ.            UM

Jak informowa³o radio RMF FM, cz³onkowie
Wojskowego Ko³a PTTK „Wagant” z Trzebiatowa
po 130 latach podczas specjalnej wyprawy
poszukiwawczej odnaleŸli Ÿród³o wody,
która wed³ug legend ma uzdrawiaj¹c¹ moc.

Tak siê promuj¹ w Trzebiatowie
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Ner tamid - to projekt odwo³uj¹-
cy siê do przedwojennej historii
¿ydowskich mieszkañców Trzebia-
towa (Treptow an der Rega).

Historia ostatnich 60. lat stop-
niowo zaciera³a wszelkie œlady mo-
g¹ce œwiadczyæ o ¿yciu lokalnej
spo³ecznoœci ¿ydowskiej. Zdewa-
stowana podczas Nocy Kryszta³o-
wej synagoga przetrwa³a wojnê, ale
zosta³a rozebrana w pierwszych la-
tach po przybyciu nowych osadni-
ków. Kirkut (cmentarz ¿ydowski)
zosta³ zrównany z ziemi¹ na pocz¹t-
ku lat 70. Miasto pozbawione tych
miejsc i form ich upamiêtnienia, wy-
zby³o siê pamiêci o ludziach.

Polem dla projektu „Ner Tamid”

Ner Tamid - wieczne œwiat³o
jest blok mieszkalny powsta³y w
miejscu dawnej synagogi. Projekt
stawia sobie za cel przywrócenie
utraconej pamiêci miejsca dzisiej-
szym mieszkañcom miasta.

Podstawow¹ cech¹ dzia³ania
„Ner Tamid” jest jego pozorna nie-
materialnoœæ. Projekt w warstwie
technicznej opiera siê na w³aœciwo-
œciach promieniowania ultrafioleto-
wego. Umieszczony na wschodniej
œcianie bloku (a dawnej wschodniej
œcianie synagogi) napis „Ewiges
Licht /” wykonany bezbarwn¹ farb¹
ultrafioletow¹, bêdzie widoczny tyl-
ko po zmroku, przy specjalnym
oœwietleniu UV. Napis, choæ fizycz-
nie istniej¹cy, by³by czytelny jedy-
nie dziêki podœwietleniu dzia³aj¹ce-

22 listopada w czytelni g³ównej
Trzebiatowskiego Oœródka Kultu-
ry ROBÓTKOWO œwiêtowa³o ro-
czek. „Robótkowo” skupia mi³o-
œniczki sztuki u¿ytkowej, a zainau-
gurowa³o swoj¹ dzia³alnoœæ w listo-
padzie 2011 roku.

Panie: Marta Górska - opiekun
grupy, Halina Karolak, Katarzyna
Dudek, Danuta Panek, Halina Ku-
biak, Monika Jocz, Stanis³awa Pro-
kulewicz, Ewa Zieliñska, Regina
KaŸmierczak i Anna Janiszewska
doskonal¹ swój warsztat artystycz-
ny na cyklicznych spotkaniach w
Trzebiatowskim Oœrodku Kultury.

- Po roku do³¹czy³o do naszego
grona kilka nowych pañ, które razem
z nami szlifuj¹ swoje umiejêtnoœci
robienia na szyde³ku, chêtnie udzie-
lamy rad, uczymy nowych wzorów.
Od kilku tygodni spotykamy siê w
Pracowni Orange, gdzie dodatkowo
szukamy wzorów w internecie, za-

Roczek
ROBÓTKOWA

mawiamy kordonki, koraliki - mówi
Halina Karolak.

Urodzinowe spotkanie odby³o
siê w ramach Galerii Jednego Obrazu
prowadzonej przez p. Lilê Herman. Z
przygotowanych prac powsta³ ob-
raz - odzwierciedlenie naszej twór-
czoœci. Szyde³kowa faktura ze s³up-
ków, pó³s³upków, ³añcuszków, czy
pikotków idealnie naœladuje naturê -
liœcie, kwiaty i gwiazdki, a miniaturo-
we prace szyde³kowe zachwycaj¹
precyzj¹ wykonania. Wykwintne
dekoracje skomponowane  na p³ót-
nie tworz¹ obraz, który prezentowa-
ny jest w czytelni g³ównej.

Serdecznie dziêkujemy pani Re-
nacie Teresie Korek - dyrektor Trze-
biatowskiego Oœrodka Kultury oraz
pani Lilii Herman za mo¿liwoœæ spo-
tykania siê w oœrodku kultury oraz
zaprezentowanie naszych prac w
Galerii Jednego Obrazu. Do „Robót-
kowa” zapraszamy w drugi i czwarty
czwartek miesi¹ca o godz. 16.30. (R)

(TRZEBIATÓW) W pi¹tek, 23
listopada br. w piwnicach Pa³acu nad
M³ynówk¹ uroczyœcie otwarto now¹
siedzibê Trzebiatowskiego Gangu
Motocyklowego. Tym samym jest to
kolejny krok dla rozwoju i posze-
rzenia dzia³alnoœci trzebiatow-
skich motocyklistów.

W uroczystym otwarciu siedziby
klubu udzia³ wziêli burmistrz Zdzi-
s³aw Matusewicz, dyrektor TOK
Renata Korek, cz³onkowie klubu, ich
rodziny i przyjaciele.

Z nieukrywan¹ satysfakcj¹ moto-
cykliœci podkreœlaj¹, ¿e od dzisiaj
maj¹ wspania³e miejsce, gdzie bêd¹
siê spotykaæ i realizowaæ swoj¹ pasjê.

- Nasz¹ siedzibê przygotowywa-
liœmy samodzielnie przez blisko 2
miesi¹ce. By³o naszym marzeniem,
aby mieæ miejsce w którym mo¿emy
siê spotkaæ. Tym samym pozwoli to
nam na dalszy rozwój klubu. Dziêku-

Otwarcie siedziby
motocyklistów

jemy wszystkim, którzy pomogli nam
zrealizowaæ nasze plany - powiedzia³
Marcin Majchrzak, prezydent Trze-
biatowskiego Gangu Motocyklo-
wego.

Trzebiatowski Gang Motocyklo-
wy sk³ada siê z 12 motocyklistów,
którzy ca³y swój wolny czas poœwiê-
caj¹ wspólnej pasji. Oprócz szeroko
pojêtej jazdy motocyklami i turysty-
ki motocyklowej cz³onkowie Klubu
uczestnicz¹ w zlotach i rajdach, a
tak¿e w takich akcjach jak Wielka
Orkiestra Œwi¹tecznej Pomocy czy
Motoserce.

- Mamy wiele ciekawych pomy-
s³ów na rozwój naszej grupy. Chce-
my bardziej zaanga¿owaæ siê w orga-
nizacjê wydarzeñ kulturalnych i ak-
cji charytatywnych w naszym regio-
nie - doda³ Marcin Majchrzak.

Wiêcej informacji na temat Klubu
udziela Marcin Majchrzak, Prezy-
dent TGM, tel. 507 548 018.         UM

mu przez 8 nocy nawi¹zuj¹c tym sa-
mym do œwiêta Chanuka zwanego
równie¿ Œwiêtem Œwiate³. Rozpocz-
nie siê jednak 9 grudnia, w drugi z
oœmiu dni œwi¹tecznych i zakoñczy
jeden dzieñ póŸniej symbolicznie
przed³u¿aj¹c pamiêæ o trzebiatow-
skich ¯ydach.Pomys³odawc¹ i au-
torem projektu jest Krzysztof Bagiñ-
ski, m³ody mieszkaniec Trzebiato-
wa, wspó³organizatorami Oœrodek
Kultury w Trzebiatowie, Gmina
Wyznaniowa ¯ydowska w Szczeci-
nie oraz Centrum Kszta³cenia Zawo-
dowego w Trzebiatowie. „Ods³oniê-
ciu” œwietlnego pomnika towarzy-
szyæ bêd¹ wyk³ady i warsztaty zwi¹-
zane z obecnoœci¹ ̄ ydów w Trzebia-
towie i ca³ej Polsce.                  TOK
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Po okresie wzglêdnego spokoju
zostaliœmy wezwani do powrotu.
Nasz dom zosta³  w miêdzyczasie
przekszta³cony w stajniê. Rosjanie
podczas naszej nieobecnoœci trzy-
mali w nim konie. Zaczêliœmy wielkie
sprz¹tanie, ale póki co mieliœmy zno-
wu nasze mieszkanie.

Gryfice opanowali Rosjanie i
Polacy. Rosjanie byli „napaleni” na
nasze rowery i latali za dziewczyna-
mi i m³odymi kobietami. Na naszej
ulicy, w domu naszej ciotki Friedy
Schultz, zakwaterowali siê polscy
¿o³nierze i urz¹dzili tam szwalniê.
Moja kuzynka, która mia³a wówczas
8 lat, i ja, codziennie tam bywaliœmy
i dawaliœmy siê rozpieszczaæ, byli-
œmy zawsze ugoszczeni. Tak¿e ko-
biety znalaz³y tu swoje schronienie
i by³y ochraniane  przed Rosjanami.
Wszystkie kobiety zdolne do pracy
by³y si³¹ zmuszane do sprz¹tania
miasta. Moja matka zawsze mnie za-
biera³a ze sob¹ do tych prac. Tak
wiêc by³em przy tym, jak ona i wiele
innych kobiet, musia³y grzebaæ mar-
twych ¿o³nierzy w masowych gro-
bach na rynku.

Wielu ludzi, g³ównie sklepikarze,
opuœci³o swoje sklepy, warsztaty i
miasto ju¿ wczeœniej. Musia³em siê

te¿ przygl¹daæ, jak dwóch 15-letnich
kolegów szkolnych mojej siostry, z
wyroku s¹du doraŸnego, zosta³o na
rynku rozstrzelanych, poniewa¿
uczestniczyli w pl¹drowaniu opusz-
czonych sklepów, ubrani w koszule
Hitler Jugend.

Jak zaczê³o p³on¹æ rabowane
centrum miasta, nadszed³ rozkaz dla
naszego osiedla, ¿eby w koñcu opu-
œciæ dom i ojczyznê. Teraz równie¿ i
do nas  dotar³a wojna. Nagle pod-
czas  przygnêbiaj¹cego milczenia
us³ysza³em szlochanie mojej mamy.
Jej d³oñ œcisnê³a moj¹ d³oñ i d³onie
moich sióstr.  Wybi³a godzina, sta³a
ju¿ przygotowana dwuko³ówka…

Rozpoczê³a siê ucieczka z ojczy-
zny i nadszed³ czas po¿egnania... na
zawsze. Tak wiêc musieliœmy opu-
œciæ nasze piêkne Pomorze i miasto.
Przysz³oœæ by³a niewiadoma.

Z ob³adowan¹ najpotrzebniej-
szymi rzeczami dwuko³ówk¹ - na-
szym ca³ym obecnym dobytkiem -
wraz z innymi rodzinami uciekaliœmy
z p³on¹cego miasta. Miêdzy spada-
j¹cymi p³on¹cymi gruzami le¿a³o  po
lewej i prawej stronie ulicy wiele tru-
pów, przewa¿nie kobiet i ma³ych
dzieci. Jako piêciolatek bieg³em za-
wsze za dwuko³ówk¹. Tego nie-

szczêœcia  nigdy w ¿yciu nie zapo-
mnê. Moja mama upomina³a nas,
¿eby patrzeæ tylko przed siebie.  Ca³y
odcinek ucieczki wynosi³ oko³o 150
kilometrów i prowadzi³ nasz¹ grupê,
sk³adaj¹c¹ siê poza kilkoma mê¿czy-
znami w starszym wieku tylko z ko-
biet i dzieci, w kierunku zachodnim,
przez Kamieñ Pomorski i Œwinouj-
œcie. Wiele nocy i dni spêdziliœmy w
lasach obrzucani granatami przez
wojsko. Noce by³y jasne jak dzieñ.
¯eby nie byæ rozpoznani przez samo-
loty, maskowaliœmy  nasze jasne rze-
czy zielonymi  krzakami. Moja mama
za³ama³a siê nerwowo i nie chcia³a ju¿
¿yæ! Biega³a bez celu po lesie, próbu-
j¹c sobie coœ zrobiæ. Wszyscy ucie-
kinierzy jej szukali. Jak dostrzeg³a
mnie, obudzi³o siê w niej poczucie
odpowiedzialnoœci, wróci³a do nas i
póŸniej ju¿ walczy³a w pierwszym
szeregu o prze¿ycie.

Dziœ wiem, dlaczego nieby³o zna-
ku ¿ycia od mojego ojca. Dopiero
wiele lat póŸniej dowiedzieliœmy siê,
¿e prze¿y³ wojnê i zwi¹za³ siê z
m³odsz¹ kobiet¹. Nas nigdy nie sta-
ra³ siê odnaleŸæ.

W Lodnow wszyscy uciekaj¹cy
musieli ustawiæ siê w szeregu. Nad-
szed³ rozkaz o rozstrzelaniu co dzie-

si¹tego z nas, jeœli nie znajdzie siê
jedna z poszukiwanych osób.  Przy-
czyn¹ tej akcji by³a pewna Niemka,
która zadawa³a siê równoczeœnie z
jakimœ Rosjaninem i Polakiem.  Przez
obydwóch by³a poszukiwana.  Sytu-
acja wyjaœni³a siê po otrzymaniu
wiadomoœci, ¿e  kobieta ta wybra³a
samobójcz¹ œmieræ w Morzu Ba³tyc-
kim. W ten sposób uniknêliœmy
wszyscy strasznej rzezi i oczekiwali-
œmy kolejnych przygód.

Dotarcie z wyspy Wolin do Œwi-
noujœcia trwa³o godzinami, zanim
pojedynczo przeszliœmy po prowi-
zorycznym moœcie na l¹d sta³y. Nie
wiem czy wszystkim siê to uda³o. W
Œwinoujœciu napad³ na nas rój koma-
rów, których uk¹szenia przeœlado-
wa³y nas ca³ymi dniami i pozostawi-
³y na nas nieprzyjemne œlady.

Po dalszych nieprzyjemnych
przeszkodach dotarliœmy z naszym
wózkiem dwuko³owym do Wolga-
stu,  gdzie zostaliœmy rozdzieleni do
gmin. Zacz¹³ siê dla nas nowy po-
cz¹tek, wraz z cierpieniem, niedo-
statkiem i dyskryminacj¹ ze strony
miejscowej ludnoœæ. Tak wpadliœmy
z jednego piek³a w drugie …

Sandra Nowicka
II B Gimnazjum nr 1

Parafrazuj¹c piosenkê Andrze-
ja Rosiewicza „Czterdzieœci lat mi-
nê³o jak jeden dzieñ” - w ostatni¹
sobotê (22 listopada br.) na scenie
Gryfickiego Domu Kultury wyst¹-
pili Mietek Jerzyk, Tomek Radom,
Pawe³ Mamoñ oraz Marek Humiêc-
ki, czyli grupa „Sixty Seven”.

 Tego dnia zespó³ obchodzi³ jubi-
leusz 16-lecia powstania. Jak przysta-
³o na prawdziwych rockmenów, œwiê-
towali go z instrumentami w rêku.

Podczas koncertu publicznoœæ
(w wiêkszoœci przyjaciele) stanowi¹-
ca mieszankê  mi³oœników blueso-
wo-rockowego grania grupy, nuc¹c
s³owa piosenki „nigdy ju¿ nie wróci
to, i rób, co chcesz…” mia³a wyj¹t-
kow¹ okazjê do wspomnieñ. „Sta-
nowczo za szybko p³ynie czas” - to
chyba najtrafniejsze okreœlenie, któ-
re tego wieczoru wielokrotnie by³o
powtarzane. Z drugiej strony, pa-
trz¹c na cz³onków zespo³u, mia³o siê
wra¿enie, ¿e zmiany te, czysto fizycz-
ne, zwi¹zane z up³ywem czasu (odro-
bina siwizny), to jedynie zgrabnie

16 LAT MINÊ£O - jubileuszowy koncert
„Sixty Seven”

przemyœlany image, a oni sami w
zasadzie niewiele siê zmienili.

Sixty Seven to grupa, która od
pocz¹tku swojej dzia³alnoœci zwi¹za-
na jest z Gryfickim Domem Kultury.

- Oni ca³y czas wymiataj¹ - tak¹
opiniê us³ysza³em od przys³uchuj¹-
cego siê koncertowi uczestnikowi i
trzeba przyznaæ, ¿e trudno siê z t¹
opini¹ nie zgodziæ.  Widaæ, ¿e muzy-

ka ci¹gle sprawia im ogromnie du¿o
satysfakcji. Po co wiêc polemizo-
waæ, lepiej skupiæ siê na ¿yczeniach
kolejnego jubileuszu, na który w
napiêciu bêdziemy oczekiwaæ.   (re)

Zniszczone dzieciñstwo dzieci Rahn (cz. 2)
Wspomnienia Arno Rahna o ucieczce Niemców z Gryfic w 1945 roku
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Zachodniopomorscy
szachiœci godnie uczcili
pi¹t¹ rocznicê œmierci
nowogardzkiego
szachisty - Janusza
Kaweckiego.

W œwietlicy, przy ulicy Szarych
Szeregów, stawi³a siê rekordowa
liczba, 52. szachistów m.in. ze Szcze-
cina, Ko³obrzegu, Gryfic, Stargardu
Szczeciñskiego, Œwinoujœcia i oczy-
wiœcie z Nowogardu. A by³oby ich
jeszcze wiêcej, gdyby nie konkuren-
cyjny turniej szachowy w Koszali-
nie, w którym gra³o 40. szachistów.

Zawody by³y bardzo ciekawe.
Walka o zwyciêstwo toczy³a siê miê-
dzy faworytem, Arkadiuszem Kor-
balem ze Szczecina i zwyciêzc¹ ze-
sz³orocznego memoria³u, Kacprem
Karwowskim z Gryfic. Partia w ostat-
niej rundzie, rozgrywana miêdzy
nimi,  mia³a rozstrzygn¹æ o pierw-
szym miejscu. Kacprowi wystarcza³
remis, a jego przeciwnik, by wygraæ
turniej musia³ zwyciê¿yæ w tym poje-
dynku. Na swoje nieszczêœcie, Kac-
per, przeprowadzaj¹c kombinacjê,
która mia³a mu przynieœæ zdobycz w
postaci piona, przeoczy³ odpowiedŸ
rywala i straci³ wie¿ê. Zosta³o mu

V Memoria³ Janusza Kaweckiego

Gryficcy juniorzy najlepsi
tylko poddaæ partiê i zadowoliæ siê
drugim miejscem. Trzecie miejsce
zaj¹³ inny gryficki junior - Tobiasz
Smal - a za nim trójka szachistów z
Nowogardu: Sebastian Hnat, Pawe³
Taberski i Boles³aw Joñca.

Wyniki:

„open” - 1. Arkadiusz Korbal
(Gryf Szczecin) 2. Kacper Karwow-
ski (Solny Grzybowo) 3. Tobiasz
Smal (UKS Szach Gryfice) 4. Seba-
stian Hnat (Nowogard) 5. Pawe³ Ta-
berski (LZS Nowogard) 6. Boles³aw
Joñca (Nowogard) 7. Bronis³aw
Piotrowski (Mechanik Stargard
Szcz.) 8. Mariusz Palenica (Kamieñ
Pom.) 9. Jan Tymrakiewicz (Œwino-
ujœcie) 10. Tadeusz Twarogiel
(Dziwna Dziwnów) 12. Agata Przy-
bylska (Solny Grzybowo) 18. Jakub
Kubiak (UKS Szach Gryfice) 27.
Szymon Pinkas (UKS Szach Gryfi-
ce). Gra³o 52. szachistów.

juniorzy do lat 18. - 1. Kacper
Karwowski (Solny Grzybowo) 2.
Tobiasz Smal (UKS Szach Gryfice)
3. Agata Przybylska (Solny Grzybo-
wo) 4. Oskar Ros³on (Skoczek
Choszczno) 5. Jakub Kubiak (UKS
Szach Gryfice) 6. Kacper Kwaœniak
(Pa³ac M³odzie¿y Szczecin) 7. Da-
mian D¹browski (Pod Wie¿¹ Szcze-
cin) 8. Patryk Mike (Pod Wie¿¹

Szczecin) 9. Krzysztof Kabaciñski
(OPP Ko³obrzeg) 10. Szymon Pin-
kas (UKS Szach Gryfice). Sklasyfi-
kowano 23. juniorów.

Nowogardzki turniej by³o ostat-
nim turniejem z cyklu Grand Prix
Wybrze¿a 2012. Po dodaniu punk-
tów zdobytych w Nowogardzie
(punktuje 30. szachistów), wy³onio-
no dziesiêciu uczestników turnieju
fina³owego, który odbêdzie siê w
styczniu w Dziwnowie.

Finalistami zostali (w kolejnoœci

zdobytych punktów): Kacper Kar-
wowski 278 punktów - 5 turniejów
(Gryfice ), Tadeusz Twarogiel 218 -
6 (Wolin), Tobiasz Smal 200 - 5 (Gry-
fice), Krzysztof Sielicki 185 - 5
(Choszczno), Jan Tymrakiewicz 174
- 5 (Œwinoujœcie), Mieczys³aw
Iwancewicz 173 - 5 (Kamieñ Pomor-
ski), Mariusz Palenica 165 - 5 (Ka-
mieñ Pomorski),   , Ryszard Mrozie-
wicz 130 - 6 (Œwinoujœcie), Krzysz-
tof D³u¿yñski 125 - 6 (Choszczno),
Jakub Kubiak 124 - 5 (Gryfice).

Kazimierz £aszewski

(GRYFICE) Pisaliœmy, ¿e obcho-
dy Œwiêta Niepodleg³oœci w Gryfi-
cach, zorganizowane przez Stowa-
rzyszenie Przyjació³ Gryfic, by³y
wielow¹tkowe; patriotyczne, spor-
towe i kulturalne.

O w wynikach III Biegu Nie-
podleg³oœci pisaliœmy w poprzed-
nim wydaniu. Dzisiaj bêdzie o
konkursie plastycznym pod
nazw¹ „Moja Niepodleg³oœæ”.
Stowarzyszenie Przyjació³ Gryfic

Konkurs plastyczny „Moja Niepodleg³oœæ”
rozstrzygniêty

zaprosi³o do narysowania Nie-
podleg³oœci. Na konkurs wp³ynê-
³o sporo prac.

Gdy trwa³y biegi, mo¿na by³o
obejrzeæ je w Galerii Brama. Prace
by³y dojrza³e i pomys³owe. Sto-
warzyszenie wybra³o i wyró¿ni³o
nastêpuj¹ce „dzie³a” plastyczne:
pierwsze miejsce przyzna³o Bar-
barze Wiza, drugie Adamowi Gaj-
danowiczowi, a trzecie Dominice
Szymañskiej. Wyró¿niona zosta³a
praca Anety Szpakowskiej.
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Historia pisana obiektywem (cz. 24)

Szkolne Ko³o
Mi³oœników Ziemi
Gryfickiej w Gimnazjum
nr 1 w Gryficach pragnie
przedstawiæ czytelnikom
Gazety Gryfickiej,
kolejny fragment historii
naszej Ma³ej Ojczyzny.

Zdjêcie zosta³o wykonane w
1960 roku, podczas procesji Bo¿ego
Cia³a. Procesja przechodzi³a ulicami
Kostrzewy (dzisiejsza ulica Nad-
rzeczna) i Niepodleg³oœci w kierunku
Koœcio³a Wniebowst¹pienia Naj-
œwiêtszej Maryi Panny. Na rogu tych
dawnych ulic znajdowa³a siê PIE-
KARNIA GROMADECKI, która
by³a jedn¹ z piêciu istniej¹cych
wówczas piekarni w naszym mie-
œcie.

Wed³ug opowieœci ¿yj¹cych lu-
dzi w tamtych czasach piekarnia za-
opatrzona by³a zawsze w œwie¿y
chleb, bu³ki i cieszy³a siê du¿¹ popu-
larnoœci¹ wœród mieszkañców. Na

urodzi³a siê w 1951 roku w Gryficach.
Jest rodowit¹ gryficzank¹. Tutaj siê
wychowywa³a, najpierw na ulicy
Leœnej, a nastêpnie wraz z dwiema
siostrami, na ulicy Niedzia³kow-
skiego (obecnie ks. Stanis³awa
Ruta). Rozpoczê³a naukê w Szkole
Podstawowej Nr 1 (dzisiejsze Gim-
nazjum Nr 1 im. ̄ o³nierzy Armii Kra-
jowej, gdzie dziœ uczy siê jej wnucz-
ka, autorka tego tekstu). Wysz³a za
m¹¿ i urodzi³a dwie córki.

Ca³e ¿ycie zawodowe, 42 lata,
poœwiêci³a na pracê w handlu. Przy-
godê z nim rozpoczê³a maj¹c 16 lat,
pracuj¹c najpierw w ma³ych sklepi-
kach, a nastêpnie kontynuowa³a j¹,
jako jedna z pierwszych pracownic,
w nieistniej¹cym ju¿ Domu Handlo-
wym „POMORZANIN” (dzisiejszy
super market przy ulicy 3 Maja).
Tam pracowa³a a¿ do momentu jego
likwidacji.

Po likwidacji sklepu zajê³a siê wy-
chowywaniem wnuczki, ale nadal
ci¹gnê³o j¹ do pracy w handlu, dla-
tego te¿ podjê³a dalsz¹ pracê i popo-
³udniami pracowa³a w osiedlowym
sklepiku.

Agata Bro¿yñska, klasa III A,
Gimnazjum nr 1 w Gryficach

By³a kiedyœ taka piekarnia

zdjêciu widzimy nieistniej¹c¹ ju¿ za-
budowê ulicy Kostrzewy, w oddali
zaœ by³y budynek Wojskowej Ko-
mendy Uzupe³nieñ.

Na pierwszym planie zdjêcia wi-
dzimy ustrojon¹ w koronê i prowa-
dz¹c¹ procesjê pani¹ Reginê Mar-
czewsk¹. Pani Regina Marczewska


